
1 
 

BR–01.0063–11–4/10 

PROTOKÓŁ NR 4/2010 

posiedzenia Komisji Praworządności 

Rady Miasta Krakowa 

29 marca 2010 r. 

 

Posiedzenie rozpoczęło się o godz. 14.00. 

Posiedzenie otworzyła Przewodnicząca Komisji Agata Tatara, która powitała Radnych 

i zaproszonych gości a następnie stwierdziła quorum władne do rozpoczęcia obrad. 

(Lista obecności stanowi Załącznik Nr 1 do niniejszego protokołu.) 

(Lista obecności zaproszonych gości stanowi Załącznik Nr 2 do niniejszego protokołu.) 

Posiedzenie przebiegało według następującego porządku: 

1. Sprawozdanie z działalności StraŜy PoŜarnej za rok 2009. 

2. Sprawozdanie z działalności Komendy Miejskiej Policji w Krakowie za rok 2009. 

3. Sprawy bieŜące. 

4. Oświadczenia, komunikaty. 

Ad. 1 

� Komendant StraŜy PoŜarnej Ryszard Gaczoł rozpoczął sprawozdanie z działalności StraŜy 

PoŜarnej za rok 2009 r. Było ono zgodne z materiałem, który Radni otrzymali wcześniej - 

materiał ten stanowi załącznik nr 3 do protokołu. Komendant Gaczoł zaproponował, aby 

wysłuchać jego relacji – później na postawione pytania będzie odpowiadał osobiście lub Jego 

zastępcy – wszyscy obecni na posiedzeniu. 

� Komendant Gaczoł stwierdził, iŜ temat dotyczący działalności jest dość obszerny, obejmuje 

bowiem działalność operacyjną, kontrolno-rozpoznawczą, logistyczną, organizacyjno-

kadrową jak i współpracę z innymi podmiotami, ale postara się go pokrótce omówić. Cele tej 

jednostki realizowane są za pomocą 617 funkcjonariuszy Państwowej StraŜy PoŜarnej, 

19 cywilnych pracowników przy 8 jednostkach ratowniczo-gaśniczych Szkoły Aspirantów 

w Hucie oraz przy pomocy 174 jednostek Ochotniczej StraŜy PoŜarnej. Komendant 

zauwaŜył, Ŝe niestety statystyka z roku 2009 w odniesieniu do roku 2008 wzrosła, 

odnotowano 11 tyś. zdarzeń. Odniósł się równieŜ do współpracy jaką podejmowała StraŜ 

z samorządem, mianowicie udział w programie: „Bezpieczny Kraków” czy „Bezpieczny 
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powiat”. W ostatnim czasie duŜy nacisk StraŜ kładła na działalność kontrolno-rozpoznawczą 

ze względu na duŜą ilość obiektów oddawanych do uŜytku. W roku 2009 przeprowadzono 

432 kontrole na obiektach uŜytku publicznego, 141 na obiektach zamieszkania 

zbiorowego,141 w budynkach mieszkalnych, 85 na obiektach produkcyjno-magazynowych, 

5 w zakładach stwarzających zagroŜenie dla ludzi i środowiska . W 142 przypadkach 

występowano do odpowiednich organów z informacją o istniejących nieprawidłowościach. 

W 2009 roku uczestniczono w 396 odbiorach czyli kontrolach mających potwierdzić 

zgodność wykonania obiektu budowlanego z projektem. W 93 przypadkach wyraŜono 

sprzeciw w sprawie przystąpienia do eksploatacji danego obiektu. W 2009 roku odbierano 

np.: „Operę Krakowską”, centrum handlowe „Bonarka”, parking podziemny, centrum 

biurowe „Kazimierz”, centrum biurowe „Lubicz”, market „Kaufland”, Szpital św. Rafała. 

StraŜ PoŜarna nadzorowała, równieŜ system wdraŜania monitoringu obiektów. Komenda 

Miejska prowadziła takŜe działalność szkoleniową. StraŜ PoŜarna dysponuje 90 pojazdami 

specjalistycznymi jeŜeli chodzi o sprzęt transportowy, jest równieŜ w posiadaniu 260 pozycji 

jeŜeli chodzi o sprzęt silnikowy: agregaty, pompy, sprzęt hydrauliczny do ratowania Ŝycia 

ludzkiego. W 2009 roku udało się pozyskać cięŜkie samochody gaśnicze. 

� Zastępca Komendanta Paweł Jarosz opowiedział Członkom Komisji o działalności 

operacyjnej. W 2009 roku StraŜ PoŜarna interweniowała do 3599 poŜarów, do 6666 

miejscowych zagroŜeń zaś jeŜeli chodzi o alarmy fałszywe to miały one miejsce w 504 

przypadkach. Dane te świadczą o wzroście statystyk o 7,99 % , poŜary o niecały 1 %, 

miejscowe zagroŜenia o 10 %, fałszywe alarmy o 32 %. StraŜ PoŜarna wyjeŜdŜała do zdarzeń 

w mieście dwa razy częściej niŜ do tych które miały miejsce w powiecie. JeŜeli chodzi o 

przyczyny poŜarów to ustala je Policja, StraŜ PoŜarna podaje jedynie przypuszczalną 

przyczynę. Według StaŜy najczęściej powodem wybuchu poŜarów była: nieostroŜność 

dorosłych w obchodzeniu się z ogniem, celowe podpalenia np.:traw-68 %. 

PoŜar powodowany był takŜe przez miejscowe zagroŜenia takie jak błędy w komunikacji 

drogowej – 25 %, oddziaływanie przyrody : owady-14 %, anomalia pogodowe-16 %. Oprócz 

wyjazdów do poŜarów StraŜ PoŜarna zobligowana była do prowadzenia ćwiczeń w obiektach 

zlokalizowanych na terenie Miasta Krakowa takich jak: szkoły, akademiki, obiekty:  

sportowe, administracyjne, słuŜby zdrowia. Kolejna działalnością o charakterze operacyjnym, 

która zajmowała się StraŜ PoŜarna było zabezpieczenie imprez masowych takich jak: 

„Cracoviae Maraton”, „Wianki”, „Sylwester” a takŜe meczy odbywających się na miejskich 
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stadionach. Jednym z większych zdarzeń 2009 roku w którym brała udział StraŜ PoŜarna było 

gaszenie zakładu „Pliva Kraków”, w akcji tej uczestniczyły 24 zastępy, 78 StraŜaków.    

� Przewodnicząca Agata Tatara podziękowała Komendantowi StraŜy Miejskiej i jego Zastępcy 

za przedstawienie tego punktu i otworzyła dyskusję: 

� Radny Wojciech Kozdronkiewicz zapytał czy są w Krakowie jakieś obiekty oddane 

warunkowo, jak np.”Opera Krakowska”? 

� Komendant Gaczoł odpowiedział , Ŝe „Opera Krakowska” była oddawana etapowo, nie 

istnieje jednak instytucja tzw. warunkowego oddawania gdyŜ w sytuacji gdy obiekt nie 

spełnia kwestii ochrony przeciwpoŜarowej nadzór takiego obiektu nie dopuszcza. 

� Radny Wojciech Kozdronkiewicz zapytał jaka jest skala zjawiska palenia traw? 

� Zastępca Komendanta stwierdził, iŜ niestety proceder wypalania traw mimo licznych 

ostrzeŜeń StraŜaków, apelów w mediach  z roku na rok rośnie. 

� Radny Bolesław Kosior zapytał o  kwestię hydrantów i ich sprawności. 

� Zastępca Komendanta Paweł Jarosz odpowiedział, iŜ z kaŜdego zdarzenia do którego 

wyjeŜdŜa StraŜ PoŜarna sporządzany jest meldunek, w nim dowódca zastępu, który brał 

udział w zdarzeniu zobowiązany jest określić czy hydrant był sprawny czy teŜ nie, jeŜeli 

pojawia się usterka, hydrant naprawiany jest na bieŜąco. 

� Radny Bolesław Kosior poruszył problem dojazdu jednostek StraŜy PoŜarnej w miejsce 

zdarzenia. 

� Komendant Ryszard Gaczoł odpowiedział, Ŝe jeŜeli jest taka sytuacja, Ŝe  StraŜ PoŜarna ma 

utrudniony dojazd do miejsca zdarzenia, droga nie spełnia wymogów, występują wtedy do 

zarządcy budynku lub spółdzielni. Jednak w momencie odbioru obiektu nie ma takiej 

moŜliwości aby nie było drogi przeciwpoŜarowej. 

� Radny Jerzy Woźniakiewicz zapytał o kwestię fałszywych alarmów, czy ich ilość zaleŜy od 

mniejszej umiejętności dyspozytorów rozpoznawania fałszywych alarmów czy wynika moŜe 

z ograniczeń technicznych? 

� Zastępca Komendanta odpowiedział, Ŝe przed uruchomieniem pilotaŜowego CPR-u 

zgłoszenia numeru 112  Policjanci przełączali bezpośrednio do StraŜy PoŜarnej wobec czego 

StraŜacy rozmawiali z osobą zgłaszającą. Obecnie zgłoszenie przyjmują osoby znajdujące się 
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na ul. Basztowej, one przyjmują informacje, wpisują ją w program komputerowy, takŜe StraŜ 

otrzymuje tylko formatkę- gotową informacje, kiedy ta wpływa do StraŜy PoŜarnej, StraŜacy 

muszą wyjechać. Teraz funkcjonuje to coraz lepiej, wcześniej zdarzało się jednak, Ŝe osoby 

z pod numeru 112 nie były do końca przeszkolone. 

� Radny Zygmunt Włodarczyk zapytał czy StraŜ PoŜarna weszła w nowy rok z zadłuŜeniem 

oraz poruszył kwestie  ilości czasu potrzebnego StraŜy na dojazd do miejsca zdarzenia. 

� Komendant Ryszard Gaczoł odpowiedział na pierwszą część pytania,  StraŜ PoŜarna weszła 

w rok 2010 bez wymaganych zobowiązań finansowych. Pojawiają się jednak zaległości 

niewymagane takie jak: zakup mundurów słuŜbowych, wyjściowych (brakuje 1 miliona 

złotych), jeŜeli chodzi o mundury bojowe, braki uzupełniane są na bieŜąco. Rok 2009 mogła 

StraŜ PoŜarna zakończyć dzięki pieniądzom przekazanym przez Urząd Miasta. Otrzymano 

200 tysięcy złotych na zakup paliwa, hełmów, umundurowania specjalnego. Na dzień 

dzisiejszy, po zapoznaniu się z artykułami prasowymi, po rozmowach z Wojewodą 

utrzymano dofinansowanie, obecnie budŜet wynosi 2.970.000. Na druga część pytania 

odpowiedział Zastępca Komendanta, który stwierdził, Ŝe czas od momentu zgłoszenia do 

momentu wyjazdu jednostki waha się w granicach od 120 do 180 sekund. 

Ad. 2 

� Komendant Wacław Orlicki rozpoczął swoje sprawozdanie od informacji o stanie 

bezpieczeństwa publicznego i strukturze przestępczości w Krakowie - materiał ten stanowi 

załącznik nr 4 do protokołu.  

� Przewodnicząca poprosiła członków Komisji o zadawanie krótkich pytań. 

� Radny Krzysztof Sułowski zapytał, czy nastąpił wzrost przestępstw związanych 

z prowadzeniem samochodów  w stanie nietrzeźwym? Jaka jest ilość tych przestępstw? 

� Komendant Orlicki odpowiedział, Ŝe w 2009 r. (1444 nietrzeźwych kierowców) nastąpił 

wzrost w stosunku do 2008 r. (1184 nietrzeźwych kierowców) o ok. 300 nietrzeźwych 

kierowców.  

� Radny Zygmunt Włodarczyk zapytał o profilaktykę – organizowanie zajęć pozaszkolnych, 

sportowych dla młodzieŜy i ich wpływ na wzrost bądź zmniejszenie przestępczości wśród 

nieletnich. 
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� Komendant stwierdził, iŜ pytanie to nie powinno być kierowane do Policji. Kierunek 

tworzenia bazy dla poprawnego spędzania czasu dzieci i młodzieŜy jest bardzo wskazany 

i cenny. Liczba nieletnich – zatrzymanych i skazanych w roku 2008 oraz 2009 jest zbliŜona.  

� Na tym Przewodnicząca zakończyła omawianie tego tematu. 

� Radny Jerzy Woźniakiewicz podziękował Komendantowi Orlickiemu za wzrost 

wykrywalności – poprawę bezpieczeństwa w Krakowie. Pozytywnie teŜ odniósł się do 

połączenia Komend Miejskiej i Powiatowej. Policja uzyska w ten sposób większe środki na 

działanie oraz kilkadziesiąt etatów obsługowych. 

� Przewodnicząca Komisji poinformowała, iŜ członkowie Komisji otrzymali harmonogram 

posiedzeń do końca kadencji. Wobec braku sprzeciwu Radnych – Komisja przyjęła ten 

harmonogram. 

� Przewodnicząca Agata Tatara udzieliła głosu mieszkance Krakowa. Pani ta odniosła się do 

kwestii stanu bezpieczeństwa w mieście Krakowie. W 2007 roku została ona ofiarą wypadku 

samochodowego, przez 3 lata próbowała ona dotrzeć do systemu, który lokalny samorząd 

skonstruował w celu pomocy ofiarom wypadków drogowych. Stwierdziła jednak, Ŝe takiego 

systemu niestety nie ma. W kwietniu 2008 roku wystąpiła do Prezydenta Miasta Krakowa 

z wezwaniem o usunięcie naruszenia prawa i poprawienie strategii rozwiązywania 

problemów społecznych, do tek pory nie otrzymała odpowiedzi. W Radzie nikt się tym 

problemem nie zajmował. Zapytała więc Członków Komisji, czy wobec tego obywatel ma 

wszelkimi dostępnymi środkami przymusu zobowiązywać władze do przestrzegania prawa. 

Oznajmiła, iŜ nie ma nic gorszego niŜ arogancja władzy. Pani ta odniosła się do raportów 

dotyczących ofiar wypadków pochodzących z róŜnych miast Polski, wskazując, Ŝe inne 

miasta radzą sobie w tej kwestii lepiej niŜ Kraków np. Gdańsk. 

Protokół sporządziła 
 
 
Beata Zelek  
Kancelaria Rady Miasta i Dzielnic Krakowa 

Przewodnicząca Komisji 

       Agata Tatara 


